
سه شنبه  3 بهمن   1402- 11 رجب  1445 - 23  ژانویه 2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6189  4   اجتماعی

خیانت در امانت از مصادیق عدم استناد به روابط پایه
گروه اجتماعی - عباس کواکبیان: چک از جمله اســناد تجاری و وسیله ای 
برای پرداخت دینی است که در کشورهای منعدد از جمله یران دارای کاربردهای 
فــراوان بوده و همــواره به علت اهمیت آن مورد توجه قانونگذار بوده اســت  . از 
همین رو هدف قانونگذار این بوده تا از دارنده با حسن نیت در برابر صادر کنده 

حمایت نماید  . 
برخلاف قانون تجارت فرانسه در حقوق ایران نص صریحی درخصوص اصل عدم 
اســتناد به روابط پایه ندارد اما همانطور که از مــواد 249 و 230 و 231 قانون 
تجارت اســتنباط می شود، این اصل در موارد مذکور نهفته است  . بدین شرح که 
در برابر شخص ثالثی که از طریق ظهرنویسی چک، برات یا سفته ای را دریافت 
نمــوده نمی توان از پرداخت وجه برای اســناد تجاری به صرف عدم انجام تعهد 

دارنده اولیه استناد نمود  . 
به طور مثال شــخصی برای پرداخت ثمن معامله چکی را در وجه شــخص الف 
صادر می کند و شخص الف از طریق ظهرنویسی چک مزبور را به شخص ج انتقال 
داده باشد صادر کننده نمی تواند به صرف ادعای عدم تحویل میع از پردخت وجه 

چک امتناع کند  . 
اما مســئله ای که مطرح می گردد استثنائایی است که بر این اصل جاری است  . 
برای مثال اگر شــخص صادر کننده اهلیت صدور چک را نداشته باشد باشد به 
علت عیب اراده و اینکه اساســاً چک فاقد اعتبار است، پرداخت وجه چک فاقد 
وجاهت قانونی اســت و یا اینکه شخصی با جعل چک آن را به ثالث انتقال دهد 

و  .   .   . 
نظر اخیر با تمام حمایتی که از ثالث دارد منطقی به نظر نمی رسد چرا که اساس 
انتقال نباید صورت می گرفته و اصل 40 قانون اساسی جلودار ضرر ناروایی است 

که به صادر کننده وارد می آید و بطلان این عمل با انصاف سازگارتر است  . 

دبیر ستاد ملی جمعیت تاکید کرد
ضرورت جبران اشتباهات گذشته 

در حوزه جوانی جمعیت
دبیر ستاد ملی جمعیت تاکید کرد جوانان عامل اصلی پیشرفت کشور هستند و 

اشتباهات گذشته در حوزه جوانی جمعیت باید جبران شود  . 
به گزارش روابط عمومی بنیاد 1۵ خرداد، شــکیبا محبی تبار دبیر ســتاد ملی 
جمعیت ادامه داد: رهبر معظم انقلاب در دیداری اخیرشان با ائمه جمعه کشور 
دوبــاره بر اهمیت موضوع جــوان ماندن جمعیت تاکید کردنــد و به بازخوانی 

اشتباهات گذشته در حوزه فرزندآوری و فرزندپروری پرداختند  . 
دبیر ستاد ملی جمعیت که در آیین اهدای جایزه ملی »ایرانِ جوان« بنیاد پانزده 
خرداد در جشــنواره مردمی فیلم عمار سخن می گفت، خاطرنشان کرد: باید با 
بازخوانی اشتباهات گذشــته، خسارت های وارد شده به کشور را جبران کنیم و 
با تدوین و اجرای سیاســت های صحیح و کارشناسانه اجازه ندهیم سرانه جوانی 
جمعیــت کاهش یابد  . محبی تبار با تاکید بر لــزوم رفع دغدغه های رهبر معظم 
انقــلاب در حوزه جوانی جمعیت تصریح کرد: همه دســت اندرکاران از دولت و 
مجلس گرفته تا مردم، هنرمندان و همه آحاد و اقشار جامعه در هر کسوتی که 
هستند لازم است تا در رفع نگرانی در زمینه جوانی جمعیت کشور تلاش کنند  . 
دبیر ســتاد ملی جمعیت خطاب به حاضران در مراســم گفت: از شــما جوانان 
هنرمند، انقلابی، فهیم و خوش ذوق می خواهم تا با یک نگاه دقیق و بصیر، همه 

همت و توان خود را صرف موضوع مهم و استراتژیک جوانی جمعیت کنید  . 

حقوقی

خانواده

علی رغم استعفای رئیس سازمان سنجش او بر 
حاشیه های استعفای خود پایان داد و بازگشت 

خود به سازمان را تایید کرد  . 
به گزارش خبرآنلاین، اســتعفایی که عمری 
کمتــر از دو مــاه داشــت، حالا رئیســی که 
گفته بود به دلیل بازگشــت به تحصیل برخی 
داوطلبان مشکوک به تقلب در کنکور استعفا 
داده است مجدد به سازمان سنجش برگشته 
اســت، دلیل استعفای دو ماه قبل عبدالرسول 
پورعباس که مشــخص است اما این که او چرا 
قانع شده مجدد رئیس سازمان سنجش باشد 
معلوم نیســت، آیا مشکلات او با احکام دیوان 
عدالت اداری بر سر بازگشت به تحصیل برخی 
داوطلبان مشکوک به تقلب در کنکور رفع شده 

است؟
ماجرای استعفا از کجا شروع شد؟

استعفای عبدالرسول پورعباس، رئیس سازمان 
سنجش، ریشه در چندماه قبل دارد، جایی که 
گفته شــد تعدادی از دانشــجویان علی رغم 
شبهه دار بودن آزمون سراسری آن ها همچنان 
در دانشگاه ها مشــغول تحصیل هستند، این 
جملات را هم محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم 
تحقیقات و فناوری به زبان آورد، موضوعی که 
سازمان ســنجش بلافاصله درباره آن اطلاعیه 
نوشــت  . آن ها در این اطلاعیــه توضیح دادند 
کــه برای ســال های 1400 و قبل از آن روند 
رســیدگی به پرونــده داوطلبانــی که آزمون 
آن ها شــبهه دار بود کمی تفاوت داشت، یعنی 
داوطلبان شبهه دار در مرداد و یا شهریور سال 
آزمون، شناسایی و تفهیم اتهام می شدند؛ ولی 
در مهرمــاه با اعلام رشــته محل قبولی اجازه 
تحصیــل در دانشــگاه به آن ها داده می شــد 
به شــرط این که اگر در مســیر بررسی پرونده 
محکوم می شــدند، از تحصیل آنها جلوگیری 

شود  . 
اما ماجرا به همیــن اطلاعیه و رای هیأت های 
بدوی رســیدگی به تخلفات ختم نشده بود، 
گروهی از دانشــجویانی که سازمان سنجش 
به دلیل شبهه دار بودن آزمون سراسری آن ها، 
از این افراد آزمون مجــدد گرفته بود و آن ها 
نتوانســته بودند برای ادامه تحصیل حدنصاب 
علمی را کســب کنند به کمیسیون اصل 90 
مجلس شــکایت کردند، شــکایتی که منجر 
به صدور استفســاریه ای شــد؛ بر اساس این 
استفساریه، قانون رسیدگی به تخلفات کنکور 

شامل دانشجویان نمی شود  . 
جنگ بیانیه ها میان سازمان سنجش و 

دیوان عدالت اداری
براساس این استفساریه آن گروه از دانشجویان 
باید برای ادامه تحصیل به دانشگاه برمی گشتند، 
چیزی که سازمان سنجش با آن مخالف بود و 
همین مخالفت سبب صدور انفصال از خدمت 
رئیس این سازمان شد  . دیوان عدالت اداری در 
اطلاعیه ای بــرای انفصال از خدمت پورعباس 
نوشــت: »دیوان عدالــت اداری طی حکمی 
انفصال از خدمت عبدالرسول پورعباس، رئیس 
ســازمان سنجش آموزش کشــور را به دلیل 
عدم اجرای حکم بازگشــت موقت به تحصیل 
تعدادی از داوطلبان شــبهه دار کنکور اعلام 

کرد  .«
با صدور این حکم سازمان سنجش اعلام کرد، 
براســاس رأی هیأت مربوطه، قبولی این گروه 

از افراد در ســنوات گذشته در دانشگاه ابطال 
شده، بنابراین افراد مذکور حین صدور دستور 
موقت توسط قاضی محترم دانشجو نبوده اند و 
اگر ورود این افراد با دستور موقت به دانشگاه ها 
و با ســوء برداشت از قانون استفساریه مجلس 
شورای اسلامی میســر گردد به خودی خود 
مشمول قانون تفسیری خواهند شد  . لذا از قوه 
قضائیه و دیوان عدالت اداری انتظار می رود به 
جهت رعایت عدالت آموزشــی و پیشگیری از 
ورود افراد فاقد صلاحیت علمی در رشته های 
خاص مانند پزشکی به دانشگاه ها که در آینده 
ســلامت عموم مردم در گــرو صلاحیت های 
علمی و تخصصی آنها خواهد بود، آرای صادره 
مطابق قوانین و مقررات مورد تجدیدنظر قرار 

گیرد  . 
در ادامه دیوان عدالت اداری مجدد اطلاعیه ای 
صادر کرد و نوشت: »صدرو حکم عبدالرسول 
پور عباس، رئیس ســازمان سنجش و آموزش 
به دلیل اســتنکاف از اجرای دســتور موقت 
دیوان عدالــت اداری و عدم حضور برای دفاع 
و ارایــه دلایل، علیرغم صــدور دعوتنامه های 
متعدد بوده اســت  . دیوان عدالت اداری با این 
استدلال که اجرای رای هیات تخلفات مبنی بر 
لغو قبولی شاکی از ادامه تحصیل، چون موجب 
عقب ماندگی تحصیلی شــاکی خواهد شد و 
جبران آن غیر ممکن یا مشــکل خواهد شد 
اقدام به صدور دســتور موقت تا تعیین تکلیف 

نهایی نموده است  .«

البته صدور این دستور موقت برای نفرات دیگر 
با وضعیتی مشابه مجدد تکرار شد، طوری که 
21 مرداد 1402 محمدحســین حاجیلو، قائم 
مقام سازمان سنجش آموزش کشور از صدور ۵ 
دستور موقت جدید برای بازگشت به تحصیل 
داوطلبان شبهه دار سال 1400 و قبل از آن که 
در هیئت بدوی و تجدیدنظر قانون رســیدگی 
به تخلفات آزمون های سراسری با رأی قطعی 
به عنوان مردود علمی شناخته شدند، توسط 
دیوان عدالت اداری خبر داد  . حاجیلو در مورد 
وضعیت علمی این داوطلبــان، گفت: »نتایج 
بررسی ها و همچنین نتایج آزمون های مجدد 
ایــن داوطلبان برای مردم نگران کننده خواهد 
بود و در صورت ضرورت بخشی از آنها منتشر 
می شــود، ولی فقط برای نمونه در مورد یکی 
از داوطلبانی که دستور موقت برای آنها صادر 
شده است، در درس ریاضی نمره وی در آزمون 
سراســری 1400، ۷۷ درصد بوده است که در 
آزمون های مجدد نمره منفی را کســب کرده 
و در ســایر دروس نیز نتایج مشــابه به دست 

آمده است  .«
علی رغم همه این بیانیه هــا 29 مرداد 1402 
امین حســین رحیمی وزیر دادگستری اعلام 
کرد که »حکم انفصال رئیس سازمان سنجش 
سوءتفاهم حقوقی بوده و این مسئله رفع شده 

است .«
اعتقاد به برگشت مشکوکین به تقلب!

درست است که حکم انفصال از خدمت رئیس 

ســازمان سنجش رفع شــد اما با حکم دیوان 
عدالت اداری روز بــه روز به تعداد افرادی که 
می توانســتند به تحصیل در دانشگاه برگردند 
اضافه می شــد، آن هم کســانی کــه هیات 
رسیدگی به تخلفات سازمان سنجش آن ها را 
مردود علمی تشخیص داده بود؛ در ادامه این 
روند مشــخص شد حدود 3۵ نفر از کسانی که 
آزمون آن ها شــبهه دار بود توانسته اند چنین 
حکمی بگیرند و به تحصیل خودشــان ادامه 
بدهنــد، مســئله ای از طرف رئیس ســازمان 
سنجش بدون پاسخ نماند  . پورعباس در متن 
نامه استعفای خود نوشــت: » حدود دو سال 
از خدمت در ســازمان سنجش آموزش کشور 
با پدیده بازگشــت متخلفین کنکور سال های 

1400 و ماقبل از آن مواجه بودیم  . «
او در نامه اســتعفای خود نوشت: »ولی نظریه 
عطف به ماسبق نشــدن استفساریه در موارد 
مختومه، با برداشــت های متفاوت روبرو شد و 
اعتقــاد دیوان عدالت اداری به برگشــت همه 
مشکوکین به تقلب است که قبلا در هیات های 
بــدوی و تجدیدنظر مســتقر در ســازمان و 
شــعبات بدوی و تجدیدنظر دیــوان به طور 
قطعی محکوم شده اند  .   هم اکنون تعداد زیادی 
دســتور موقت مبنی بر برگشــت به تحصیل 
این افراد صادر شــده اســت  . از آنجا که عمل 
به احکام دیوان لازم و ضروری است و از سوی 
دیگر سازمان سنجش عملًا توانایی اجراء این 
حجم از برگشت به تحصیل متقلبان را ندارد، 

تصمیم  به کناره گیری از ریاست سازمان گرفته 
تا شــرایط برای فرد دیگر جهت اجرای احکام 

صادر شده، فراهم شود  .«
خودتان هم همین کا را کردید!

توضیحات پورعباس برای اســتعفا از سازمان 
ســنجش توســط دیوان عدالت اداری بدون 
پاســخ نماند، دیوان با صــدور اطلاعیه ای در 
بخشــی از آن درباره حواشــی اخیر بازگشت 
بــه تحصیل گروهی از افرد کــه دارای آزمون 
شــبهه دار بودند نوشــت: »درخصوص ادعای 
 رئیس محترم سازمان سنجش و آموزش کشور 
در متن استعفا مبنی بر اینکه سازمان سنجش 
توانایی اجرای این حجم از برگشت به تحصیل 
متقلبان را ندارد ذکر این نکته ضروری اســت 
اولاً افراد موضوع احــکام دیوان عدالت اداری 
متقلب نیســتند و دلیلی نیــز بر وجود تقلب 
توســط آنان تاکنون ارائه نشــده است   . ثانیا 
:چگونه اســت که بیش از ده برابر همین افراد 
با همین شرایط به موجب استفساریه مجلس 
با مجوز آن سازمان جهت اشتغال به تحصیل 
به دانشــگاه ها راه پیدا کرده اند؟« با این وجود 
حالا پورعباس یکبار دیگر به سازمان سنجش 
برگشته است، به گزارش ایسنا او با حضور در 
مرکز ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوری 
و پاســخگویی به نگرانی یکی از داوطلبان در 
خصوص آزمون استخدامی آموزگاری آموزش 
و پرورش بر حاشــیه های استعفای خود پایان 

داد و بازگشت خود به سازمان را تایید کرد  . 

در سازمان سنجش چه خبر است؟

رئیسی که نرفته برگشت

به نام مذاکره، از پلیس امنیت سردرآوردیم

انتقاد معلولان از مواجهه دولت با مطالبات شان

مدیــر کمپیــن معلــولان گفت: ۶ ســال از 
بی توجهی به اجرای قانون حمایت از معلولان 
گذشته، حالا به جای عذرخواهی از معلولان، 
با تجمع ما برخورد کردند، دوســتانمان را با 
معلولیت شــدید بازداشت می کنند و با وعده 
مذاکره از خودمان  تعهدی اجباری می گیرند 
تا قول بدهیم در قبال قصور و کم کاری شــان 

سکوت کرده و حتی اعتراض نکنیم   . 
به گزارش خبرآنلاین، مدیر کمپین معلولان 
از برخورد با تجمع اعتراضی دو روز گذشــته 
معلولان خبر داد و گفت: با وعده مذاکره برای 
صــدور مجوز برگزاری تجمــع، از من اجبارا 
تعهدنامه گرفتند که تا پایان ســال فراخوان  

تجمع ندهم  . 

بهروز مروتی گفت: تجمع دو روز گذشته  که 
با حضور گسترده و بی نظیر معلولان  نسبت به 
عدم اجرای ماده 2۷ قانون حمایت از معلولان 
در مقابل ساختمان ســازمان برنامه و بودجه 
در حــال برگزاری بود با جو شــدید امنیتی 
و برخــورد مأموران پلیس مواجــه و یکی از 
اعضای کمپین که با معلولیت جسمی حرکتی 
شدید از سنندج خود را به تهران رسانده بود 

بازداشت شد که او هم با تعهد آزاد شد  . 
وی ادامه داد: از لحظــه اول برگزاری تجمع 
برخوردهای پلیس چکشــی بــود تا جاییکه 
برخی از دوستانمان  ترسیدند، از روی ناچاری 
حاضر به نشســت یک ســاعته با رئیس اداره 
ســلامت و رفاه اجتماعی سازمان برنامه  شدم 

امــا او چیز تازه ای برای گفتن نداشــت   . کل 
صحبتــش حول محور نبود منابع در کشــور 
چرخید و برای اجرای ماده 2۷ قانون معلولان 
برنامه ای اعلام نکرد  . مروتی توضیح داد: وقتی 
برگشــتم بچه ها را متفرق کــرده و از پارک 
بهارســتان به ســمت دور میدان بهارستان  
فرســتاده بودند  . خودم را به آنها رســاندم و 
محتوای نشست را گفتم، بچه ها قبول نکردند 
و گفتنــد باید اعتــراض کنیم  . پــس دوباره 
برگشــتیم اما تجمعمان  چند دقیقه بیشــتر 
طول نکشید، مأموران پلیس ریختند و بچه ها 

را با خشونت دور کردند  . 
این فعال حوزه معلولان بیان کرد: ناچار برای 
اســتراحت و خوردن لقمه نانــی دور میدان 
بهارســتان جمع شــدیم که مأموران نیروی 
انتظامــی رســیدند  . گفتند اینهــا را رد کن 
بروند ما هماهنــگ کرده ایم  با رئیس قرارگاه 
صحبت کنی تا با صدور مجوز برای برگزاری 

تجمعاتتان  مشکلی پیش نیاید  . 
مروتی افزود: اعتماد کردم اما وقتی رفتیم سر 

از پلیس امنیت درآوردیم  .
تبلت، گوشــی و سیمکارتم  را گرفتند و تمام 
اطلاعاتم شخصی ام  را کنترل کردند، تبلت و 
سیمکارتم  را توقیف کردند و از من خواستند 
متعهد به عدم برگزاری تجمع اعتراضی شوم  . 
من هــم چون تعدادی از همراهان ویلچری ام 
پس از ساعت ها خســتگی در ماشین معطل 

بودند ناچار تعهد کردم تا پایان ســال تجمع  
برگزار نکنم  و در صورت فراخوان طبق قانون 

با من برخورد شود  . 
بدترین رفتار با معلولان 

در دوره رئیسی 
مدیر کمپین معلولان اضافه کرد: بهانه شــان 
انتشــار فیلم  کتک کاری هفته پیش معلولان 
توســط پلیس در فضای مجازی و شبکه های 
خارجی و همچنین شــعار »رئیسی دروغگو 
حاصل وعده هات کو« بود در حالیکه فیلم را 
ما منتشــر نکرده بودیم  و رئیس جمهور هم 
زمان انتخابات بهبود شرایط زندگی معلولان 
و سنگ تمام گذاشتن در رفع مشکلاتشان  را 

وعده داده بود  . 
ایــن فعال حوزه معلولان با انتقاد از دولت در 
بی تفاوتی نسبت به مشکلات معلولان ، مطرح 
کرد: با اینکه رئیس جمهور وعده های زیادی 
به معلولان داده بود اما از حذف ردیف بودجه 
قانون حمایت گرفته تــا بی توجهی، توهین، 
کتک کاری، توقیف گوشــی، ریختن در خانه 
معلولان فاقد قدرت راه رفتن، احضار، فریب و 
گرفتن تعهدنامه اجباری و... بدترین اقدامات 
و نامتعارف ترین نوع رفتار با معلولان در دولت 

اقای رئیسی رقم خورد  . 
روی اصل ۲۷ قانون اساسی 

حساب کرده بودیم 
مروتــی ابراز داشــت: ما فکــر نمی کردیم با 

این شــیوه برخورد مواجه شــویم بلکه فکر 
می کردیم طبق اصل 2۷ قانون اساسی فضای 
کافی برای بیان حقوقمان  و مطالبه آن وجود 
دارد امــا به جای آنکه ایــن حرکت مدنی ما 
مورد توجه و تحســین قرار گیرد حالا مورد 
غضب قرار گرفته ایم و شاید این همان سنگ 

تمام رئیس جمهور بود  . 
وی بــا بیــان اینکه در تجمع دیــروز حضور 
معلولان بســیار پررنگ بود و بچه ها با جسم 
رنجور و جیب خالی خود را از شهرستان های 
بســیار دور به تجمع رســانده بودنــد و اگر 
برخورد صــورت نمی گرفت تجمع بی نظیری 
می شــد، از همه حاضرین در تجمع بخصوص 
کســانی که از راه دور آمده بودند عذرخواهی 

کرد  . 
تعهد اجباری جزء هزینه های اجرای 

قانون است
مدیر کمپیــن معلولان خاطرنشــان کرد: از 
فشــارها و رفتارهــای توهین آمیــز ناراحت 

نیستم.
این اتفاقات همه هزینه اجرای قانون اســت و 
از خدا می خواهم توانی به من بدهد که بتوانم 

این هزینه را پرداخت کنم  .
وی تصریح کرد: اگر کشور منابع مالی ندارد، 
باید از بروز اختلاس ها و دزدی ها پیشــگیری 
شــود  . چرا هزینه خســارت های پرونده هایی 

مانند چای دبش را معلولان باید بدهند؟

راه اندازی سیستم اطلاع رسانی هوشمند 
در پایانه های تهران

مدیرعامل سازمان پایانه ها و پارک سوارهای شهرداری تهران با اشاره به راه اندازی 
سیستم اطلاع رسانی هوشمند در پایانه های تهران، گفت: امسال حدود 9 درصد 
افزایش مســافر داشته ایم  . به گزارش ایسنا، پوریا علیمردانی با اشاره به اینکه در 
سال 9۵ که بیشترین مسافر را داشتیم، حدود 1۷ میلیون مسافر بین شهری از 
پایانه های تهران جابجا شده اند، افزود: برای نوروز امسال هم تقریبا پیش بینی ما 
این است که به عدد سال 9۵ برسیم  . بخشی از این کاهش مسافر طی این سال  ها 
به دلایل جانبی مانند افزایش وسیله نقلیه شخصی، کرونا و مواردی از این دست 
بر مي گردد  . وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از این کاهش تقاضا هم به این 
برمی گردد که ما عرضه مناسبی نداشتیم، خاطرنشان کرد: عرضه بلیت با کیفیت 
و تعداد کافی نبوده و باعث شده تا سال به سال موضوع خدمات دهی به مسافران 
بین شــهری کاهش پیدا کند  . امســال با راه اندازی یک سیستم اطلاع رسانی 
هوشمند در پایانه های تهران اطلاعات وضعیت ظرفیت و حرکت اتوبوس ها را در 
اختیار شــهروندان قرار می دهیم و همه مردم با مراجعه به این سامانه می توانند 
وضعیت ســرویس ها را مشاهده کنند  . علیمردانی ادامه داد: در گذشته ما چنین 
وضعیتی نداشتیم و فقط عرضه به صورت اینترنتی وجود داشت  . البته هنوز هم 
خیلی از شرکت های مسافری بلیت  هایشان را به صورت اینترنتی عرضه نمی کنند  . 
اما در مجموع با ایجاد این تســهیلات مردم می توانند راحت تر از گذشته شرایط 

سرویس های مقصد مورد نظر خود را ببینند  . 
مدیرعامل سازمان پایانه ها و پارک سوارهای شهرداری تهران با بیان اینکه از ابتدای 
ســال جاری تا کنون 9 درصد افزایش مسافر بین شهری داشته ایم، خاطرنشان 
کرد: بیشــتر سفرها از ترمینال غرب و بیشترین تقاضای مقصد برای سفر، شهر 
اصفهان اســت  . به طوری که از ترمینال غرب حدود 43 درصد مسافرت ها انجام 

گرفته است  . رتبه بعدی نیز مربوط به ترمینال جنوب با 3۷ درصد تقاضاست  . 
بر اســاس گزارش سایت شــهر، وی تاکید کرد: در حال حاضر ورود اتوبوس به 
پایانه و مراحل مسافرگیری آنها به صورت هوشمند )در مانیتور جانمایی شده در 
پایانه  ها و سامانه طراحی شده( قابل ملاحظه است و تلاش  مي شود با تمهیدات 

ویژه امکان بهره مندی بیشتر و با کیفیت تر کاربران فراهم شود  . 

2 هزار اصله نهال به یاد24 هزار شهید پایتخت
در بوستان بزرگ ولایت غرس  مي شود

2 هزار اصله نهال به یاد 24 هزار شهید پایتخت، روز یکشنبه هشتم بهمن ماه در 
بوستان بزرگ ولایت غرس خواهد شد  . 

به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه 19، تورج فرهادی شهردار منطقه 
گفت: این نهال ها به یاد 24 هزار شهید پایتخت که در راستای حفظ کیان ایران 
عزیزمان جان خود را فدا کردند همراه با نصب پلاک به نام شهید بر روی درخت 
کاشته  مي شود  . وی با اشاره به پیش بینی غرس درختانی چون زیتون تلخ، توت، 
زیتون سبز، بلوط که مقاوم در برابر کم آبی هستند افزود: در راستای آماده سازی 
محل غرس این نهال  ها در محدوده قلعه شــادی و باند فرودگاه ۷00 متر مکعب 
عملیات خاکبرداری، 2  . ۵ هکتار تسطیح پستی، بلندی  ها و ناهمواری  های زمین 

توسط گریدر و لودر و 300 متر مکعب نخاله برداری انجام شده است  . 
به گفته این مسئول عملیات چاله زنی به صورت مکانیزه و دستی در حال انجام و 

تا کنون هزار چاله برای غرس نهال آماده و مابقی در حال انجام است  . 
فرهادی خاطرنشــان کرد: این برنامــه با تدارک غرفه هــای فرهنگی، آموزش 
شــهروندی، نگهداری فضای سبز و گل و گیاه با هدف غنی سازی اوقات فراغت 
و فراهم شدن لحظاتی خوش و به یاد ماندنی برای شهروندان و خانواده ها همراه 
خواهد شــد  . براساس این گزارش این برنامه با دعوت از خانواده  های معزز شهدا، 

مدیران ارشد شهری، فعالان محیط زیست و... برگزار  مي شود  . 

طرح ساماندهی نمایشگاه های اتومبیل 
در منطقه 2 آغاز شد

شهردار منطقه 2 گفت: طرح ساماندهی نمایشگاه های خودرو با هدف جلوگیری 
از ایجاد سد معبر، کاهش آلودگی های زیست محیطی و مزاحمت های صنفی، رفاه 

حال شهروندان و آرام سازی محیط شهری اجرا شد  . 
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه 2، مهدی صالحی با اشاره به اعمال 
قانــون و برخورد با نمایشــگاه داران متخلف،گفت: این طرح در راســتای رفع 
سدمعبر و ساماندهی واحدهای نمایشگاهی خودرو و رسیدگی به شکایات و اعلام 
نارضایتی مردمی در خصوص پارک خودرو در معابر عمومی و پیاده روها، اجرا شد  . 
وی ایجاد ترافیک و دشواری تردد عابران پیاده را از جمله مشکلات نمایشگاه های 
اتومبیل که بعضاً خودروها را خارج از فضای نمایشگاهی پارک می کنند برشمرد 
و افزود: پس از ابلاغ اخطار به واحدهای صنفی سد معبرکننده، طرح ساماندهی 
نمایشگاه  های اتومبیل باهمکاری شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر، شرکت 
شهربان، حریم بان وپلیس راهور در بلوار دریا وخیابان شهید نورانی به عنوان یکی 

از نقاطی که بیشترین تراکم نمایشگاه خودرو را دارد اجرا شد  . 

شهری

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت:

زیر بار ارائه مجوز به »سیگارهای الکترونیک« نمی رویم
رئیــس دبیرخانــه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشــت بــا تاکید بر اینکه 
وزارت بهداشــت به هیچ عنــوان زیربار ارائه 
مجــوز قانونی فــروش محصــولات دخانی 
این  الکترونیکــی نخواهــد رفــت، گفــت: 
محصولات حــاوی مقادیر زیــادی نیکوتین 
هســتند و ســبب می شــوند فــرد در عین 
مصرف دخانیات معمولی،  به مصرف ســیگار 

الکترونیک هم اقدام کند  . 
مهندس بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایســنا، 
با تاکید بــر ممنوعیــت واردات و همچنین 
فروش سیگارهای الکترونیک، تصریح کرد: در 
جلسات خود با ستاد صنایع دخانی و اصناف 
بر این موضوع تاکید کرده ایم تا جلوی فروش 
ســیگارهای الکترونیک که به شکل قاچاقی 

وارد کشور می شود را بگیرند  . 
وی افــزود: ما بــه هیچ عنــوان محصولات 
الکترونیکی را در دســته محصولات ســالم 

نمی شماریم و به هیچ عنوان زیربار ارائه مجوز 
الکترونیکی  دخانی  فروش محصولات  قانونی 

نخواهیم رفت  . 
ولی زاده تاکید کرد: دنیا گرفتار این مســئله 
شــده اســت و کســانی که به قاچاق سیگار 
الکترونیک اقدام می کنند، به مصرف دخانیات 
دامن  می زنند و تهدید کننده سلامت عمومی 
هستند؛ چراکه این محصولات حاوی مقادیر 
زیادی نیکوتین هستند و برای افراد وابستگی 
ایجاد می کنند و فرد در عین مصرف دخانیات 
معمولی،  اقدام به مصرف ســیگار الکترونیک 
هم می کند و هزینه های هنگفتی را به بخش 

سلامت تحمیل می کند  . 
وی با اشــاره به اینکه تحقیقات نشــان داده 
اســت که درصد قابل توجهــی از افرادی که 
ســیگارهای الکترونیکی اســتفاده می کنند، 
مصرف همزمان ســیگار را هــم دارند، اظهار 
کرد: اینگونه نیســت که اگر کســی ســیگار 

الکترونیک بکشــد دیگر سیگار مصرف نکند؛ 
زیرا بعد از مدتی سیگار الکترونیک وابستگی 
روانی و جســمی فــرد به ســیگار را تامین 

نمی کند  . 
او با اشاره به اینکه ســیگارهای الکترونیکی 
که در کشــور به فروش می رســد به شــکل 
غیرقانونی است، تصریح کرد: قطعا مواد معطر 
این دستگاه ها سرطان زا و به شدت خطرناک 
اســت و مصرف کننده و ســلامتی فردی که 
در مواجهه بــا دود آن قرار می گیرد را نیز به 
خطر  مي اندازد  . از طرفی گزارشات زیادی هم 
از انفجار باتری این محصولات رســیده است 
که منجر به متلاشــی شــدن استخوان فک، 
دندان ها و بافت صورت مصرف کننده و مرگ 
وی شده اســت  . به گفته وی، در محصولات 
الکترونیــک تدخینــی عمدتــا از نیکوتین، 
گلیســیرین و حجم عظیمــی از مواد معطر 

سرطان زا استفاده می شود  . 


